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تازه ها

محمود گبرلو در گفت وگو با »وطن امروز«:

رسالت هفت معرفی دیدگاه های 
سینمایی آوینی به نسل جوان است

پ��س از برگزاری میزگ��ردی با 
عنوان جست وجو در اندیشه های 
سینمایی آوینی در برنامه هفت 
جمع��ه ش��ب گذش��ته، برخی 
رسانه ها نس��بت به این میزگرد 
متفاوت واکنش نشان دادند و گبرلو را متهم کردند 
او از همان طیفی است که به آوینی حمله می کردند. 
گبرلو در واکنش به این مس��اله به خبرنگار »وطن 
امروز« گفت: برخی اخبار کذب و دروغ را  بیخودی 
به من نس��بت می دهند، مخصوصا ب��ه نقدهایم در 
روزنامه رسالت در سال های دور. گبرلو اذعان داشت: 
اولین باری نیس��ت که برخی درصدد تخریب بنده 
و برنامه هفت هس��تند. همچنان بس��یاری از روی 
کینه ورزی، حس��ادت و نادانی درباره نگرش من به 
آوینی مطالبی را منتش��ر می کنند که کذب محض 
اس��ت. در آن دوران 3 روزنامه جمهوری اس��امی، 
رسالت و کیهان به جریان اصولگرایی منتسب بودند. 
در آن مقطعی که شهید  بزرگوار آوینی در قید حیات 
بودند و فعالیت می کردند روزنامه رس��الت در بخش 
سینمایی تنها روزنامه ای بود که مدافع اندیشه های 
شهید آوینی بود. ممکن است در صفحات سیاسی 
مطالبی نوش��ته ش��ده باش��د که بنده از آن مطلع 
نیستم و نبوده ام. باید یادآوری کنم در آن مقطع در 
سمیناری که در باب سینمای پس از انقاب برگزار 
شد، تنها منتقدی که مدافع اندیشه های  آوینی بود، 
بنده بودم  و حتی پس از ش��هادت ایش��ان روزنامه 
ویژه نامه ای به همت من منتشر کرد. همچنان پس 
از گذشت بیست و چند سال  نقطه نظرات متفاوتی 
درباره ایش��ان وجود دارد و در مدتی که س��ردبیری 
برنامه هفت را بر عهده داشتم هر سال تاش کردم 
آوینی را از منظری سینمایی برای مخاطبان باز تعریف 
کنیم. من در برنامه سینمایی هفت همچنان از ایشان 
یاد و سعی می کنم در جاویدان نگاه داشتن یاد این 
بزرگوار، نقطه نظرات ایشان را جست وجو کنم. گبرلو 
یادآور شد: دیدگاه های این مسلمان روشنفکر پیرو 
خط ولایت از زوایای مختلف باید مورد ارزیابی قرار 
بگیرد  چرا که در زمان حیات ایشان فرصت نشد به 
صورت رسانه ای و محفلی با ایشان بیشتر گفت وگو 
کنیم و  نظریات دقیق و متناظر او را کشف کنیم. از 
همین رو  سوالال هایی  از آن دوران بی جواب مانده 
و هر کس بر اس��اس ذهنیات  و برداش��ت خودش 
تئوری های ایشان را تبیین می کند. وی یادآور شد: 
من به س��هم خودم در برنامه هفت س��عی می کنم 
اندیشه های سینمایی ایش��ان را جست وجو کنم و 
این را برای خودم یک وظیفه می دانم و به دوستانی 
که س��عی می کنند نگاه بن��ده را عرفی زده توصیف 
کنند، می گویم سخت اشتباه می کنید، جهت گیری 
این میزگرد اصولی بود  و باز هم س��عی می کنم در 
دفعات بعد این جس��ت وجو در نگره های سینمایی 
آوین��ی ادامه پیدا کند. رس��الت »هف��ت« معرفی 
دیدگاه های س��ینمایی آوینی به نسل جوان است. 
برای ما همچنان جای س��وال اس��ت که چرا آوینی 
آثار کیومرث پوراحم��د را به عنوان یک دگراندیش 
می پذیرفت؟ چرا با مختصات یک مسلمان انقابی 
به فیلم ربکا و عروس عاقه داشت. ما در این برنامه 
سعی کردیم به پویشی تفحصی در این زمینه برسیم 

و تصور می کنم میزگرد خوبی را برگزار کردیم.

  
شبکه های رادیویی »میزان« 

و »کودک و نوجوان« متولد می شوند
معاون صدای سازمان صداوسیما از تاسیس دو 
شبکه رادیویی با نام »میزان« و »کودک و نوجوان« 
خبر داد. محمدحس��ین صوفی، درباره دو شبکه ای 
که بزودی به شبکه های رادیویی می پیوندند به مهر 
گفت: ما س��ال گذشته به همه قول هایی که درباره 
تاسیس ش��بکه ها دادیم عمل کردیم و شبکه هایی 
چون »خانواده«، »لبخند« و... را تاسیس کردیم. وی 
ادامه داد: امسال نیز 2 شبکه جدید به معاونت صدا 
اضافه خواهد شد. صوفی در پایان بیان کرد: شبکه 
»میزان« با مش��ارکت قوه قضائیه بزودی راه اندازی 
می شود و شبکه »کودک و نوجوان« نیز توسط حوزه 
معاونت صدا به دیگر شبکه های رادیویی می پیوندد.

فیلمی در تمسخر جشنواره کن 
در این جشنواره حضور دارد

فیلم سینمایی »رد کارپت« به کارگردانی  رضا 
عطاران و تهیه کنندگی احمد احمدی در دو سانس 
در بازار جش��نواره فیلم کن نمایش داده می شود. 
احمد احمدی، تهیه کننده فیلم س��ینمایی »رد 
کارپت« در گفت وگو با مهر با بیان این مطلب که 
این فیلم س��ینمایی در بازار جشنواره بین المللی 
فیلم کن در 2 س��انس به نمای��ش درخواهد آمد، 
گفت: هرچند این فیلم سینمایی قرار است در بازار 
این جشنواره به نمایش درآید اما اقدام خاصی برای 
حضور »رد کارپت« در بخش مسابقه نکرده ایم و تا 
زمانی که پروانه نمایش فیلم در ایران صادر نشود، 
برنامه ای برای حضور آن در جشنواره های مختلف 
نداریم. وی در پاسخ به اینکه با توجه به اینکه »رد 
کارپت« فیلمی درباره حواشی فستیوال کن است، 
اگر به بخش مسابقه راه پیدا کند تا چه اندازه موفق 
خواهد ش��د، توضیح داد: فیلم هایی از این دست 
در جشنواره بین المللی فیلم کن آنچنان در صف 
رقابت با دیگر فیلم های سینمایی قرار نمی گیرند 
چراکه کن جشنواره فیلم های عظیم است. احمدی 
ک��ه تجربه چندین بار حضور در جش��نواره کن را 
داش��ته، ادامه داد: فضای حاکم بر جشنواره فیلم 
کن یک فضای س��انتی مانتال است به گونه ای که 

به سمت فیلم هایی از نوع »رد کارپت« نمی رود. 

»شرح اسم« به چاپ دوم رسید

کتاب »شرح اسم« ش��امل شرحی از زندگی 
رهب��ر معظم انقاب اس��امی، از تب��ار و تولد تا 
سال های کودکی و نوجوانی و کارنامه ای مختصر 
از آغازین کنش های سیاسی- اجتماعی ایشان به 
چاپ دوم رس��ید. هدایت الله بهبودی، مدیر دفتر 
ادبیات انقاب اس��امی حوزه هنری با اش��اره به 
آماده ش��دن جلد پنجم از کتاب »روزشمار تاریخ 
معاص��ر ایران« برای نمایش��گاه کتاب گفت: این 
کتاب رخدادهای سال ۱3۰۴ شمسی را دربردارد 
و اهمیت آن به جهت تحولات مهم این س��ال در 
تاریخ معاصر ایران چون سقوط سلطنت قاجار و 
روی کار آمدن س��لطنت پهلوی است. وی ادامه 
داد: در این کتاب آش��کارا دخالت مستقیم وزارت 
جنگ و س��تاد ویژه ای که الغای سلطنت قاجار را 
برعهده داشتند، تبیین ش��ده است. جلد چهارم 
این مجموعه در فروردین ۱3۹۰ منتش��ر ش��ده 
بود و در ۶۶۰ صفحه به وقایع روزانه س��ال ۱3۰3 
خورش��یدی می پرداخت. بهب��ودی همچنین از 
چاپ دوم کتاب »ش��رح اسم« خبر داد و تصریح 
کرد: در چاپ نخست این اثر ۵۰ هزار جلد توزیع 
شده و هم اکنون در آغاز چاپ دوم کتاب ۱۰ هزار 
جلد منتشر شده و در نمایشگاه کتاب در اختیار 
عاقه مندان قرار می گیرد. این اثر ش��رحی است 
بر زندگی رهبر معظم انقاب اس��امی، از تبار و 
تولد تا س��ال های کودکی و نوجوانی و کارنامه ای 
مختصر از آغازین کنش های سیاسی- اجتماعی 
ایش��ان تا پیروزی انقاب اسامی. کتاب »شرح 
اسم« حاوی زندگینامه حضرت آیت الله سیدعلی 
حس��ینی خامنه ای به همت مؤسسه مطالعات و 

پژوهش های سیاسی منتشر شده است.

مارک کازينز، منتقد بین المللی فیلم:

به جاي فیلم آرگو 
باید »ثانیه های سربي« را دید

فیلم »ثانیه های سربي« ساخته سیدرضا رضوی 
به عنوان یکي از بهترین فیلم هاي مس��تند س��ال 
2۰۱3 انتخاب شد. مستند بلند ثانیه های سربي که 
سال گذشته در فستیوال ادینبورگ در اسکاتلند به 
نمایش درآمد، از س��وي مارک کازینز  مستندساز 
و نویس��نده سرش��ناس ایرلندي، کریس فوجي وا 
آرا رئیس فس��تیوال ادینبورگ و منتقد برجس��ته 
انگلیس��ي  و احسان خوشبخت منتقد و نویسنده 
سرش��ناس ایران��ي مقیم انگلیس، در س��ایت ها و 
مجات معتبر س��ینمایي از جمله سایت  اند ساند، 
سنس آف سینما و س��ایت فاندر به عنوان یکي از 
بهترین فیلم هاي مستند سال 2۰۱3 انتخاب شد. 
س��نس آف س��ینما درباره ثانیه های سربي نوشته 
است: فیلم ثانیه های سربي دو چهره کاما متفاوت 
از ته��ران به نمایش مي گذارد. متفاوت به این معنا 
که از جهتي چهره یک کانشهر شلوغ و بي رحم را 
ارائه مي کند که همه در حال تاش براي رسیدن به 
شرایط بهتر براي خود هستند، از سوي دیگر شهري 
را نشان مي دهد که پر است از خاقیت و حرکت. به 
گفته مارک کازینز، ثانیه های سربي بهترین فیلمي 
اس��ت که مي توان از تهران دید، به جاي فیلم آرگو 
باید ثانیه های س��ربي را دید. فیلم ثانیه های سربي 
ساخته سیدرضا رضوي و از تولیدات مرکز گسترش 
سینماي مستند و تجربي است و پخش بین المللي 
این فیلم به همت ام��ور بین الملل این مرکز انجام 
ش��ده اس��ت. این فیلم تاکنون در جش��نواره های 
معتب��ري همچون ایدف��ا آمس��تردام و ادینبورگ 
انگلستان، تي آر تي ترکیه و سینما حقیقت ایران به 
نمایش درآمده و توسط منتقدان داخلي و خارجي 

مورد تحسین قرار گرفته است.

جیمز کامرون 
برای »آواتار« 3 ادامه می سازد

جیم��ز کامرون، کارگ��ردان و س��ازنده فیلم 
»آوات��ار« اع��ام ک��رد فیلمنامه س��ه فیلمی که 
می خواهد در ادامه آواتار بس��ازد تا ۶ هفته دیگر 
آماده می ش��ود.  به گزارش مهر به نقل از هالیوود 
ریپورتر، جیمز کامرون با بیان اینکه فیلمنامه سه 
فیل��م بعدی »آواتار« ظرف ۶ هفته آینده تکمیل 
می شود، منتظران این مجموعه را خوشحال کرد.

وی گف��ت: فیلم دوم، س��وم و چهارم همزمان 
با هم به دس��ت تولید سپرده می ش��وند و در حال 
حاضر همه در مرحله پیش تولید هستند. وی افزود: 
ما اکنون در ح��ال طراحی، آماده کردن مجموعه و 
شخصیت هایی هستیم که در این سه فیلم حضور 
دارند. کامرون گفت به همین دلیل باید فیلمنامه ها 
همزمان به پایان برس��ند و کار س��اخت سه فیلم 
همزمان ش��روع ش��ود. او تاکید کرد: از نظر من ۶ 
هفته دیگر برای رس��یدن به این مرحله لازم است. 
کام��رون درباره احتمال حضور آرنولد ش��وارتزنگر 
در ای��ن مجموعه، گفت: ت��ا آنجا که از فیلمنامه ها 
می بینم شخصیتی که وی بتواند در نقش او ظاهر 
شود در فیلمنامه ها وجود ندارد به همین دلیل باید 
بگویم احتمالا آرنولد در این مجموعه جایی نخواهد 
داش��ت. وی همچنین یادآور این موضوع ش��د که 
نقشه های ساخت اقتباسی از »فرشته نبرد« تا بعد 
از کامل شدن سه فیلم »آواتار« در حال تعلیق قرار 
خواهد داشت. وقتی وی با این سوال مواجه شد که 
در آینده این فیلم چه چیزی می بیند او پاسخ داد 
دوست دارد در آینده تاکید کمتری بر نمای ظاهری 

هر فیلمی گذاشته شود.
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ادامه از صفحه اول
 جس�ارت و فعالیت در سینمای جسورانه برای شما 

لذتبخش است؟
مفیدی کیا: بله! هم جسارت لذتبخش بود و هم اینکه 
شما در عین حالی که دغدغه های خود را حفظ می کنید 
به ماهیت سینما نزدیک شوید چون این کار سختی 
است بویژه اینکه وقتی شما ایدئولوژیک فکر می کنید 
نزدیک شدن به ماهیت سینما خیلی سخت است. در 
دانشکده مدام گفته می شد که داشتن ایدئولوژی اثر 
ش��ما را خراب می کند. مثا آقای افخمی همیشه در 
کاس ها به ما این توصیه را می کردند و هر وقت کسي 
ایده ایدئولوژیک در کاس مطرح می کرد می گفت تو 
خراب می کنی. البته درست هم می گفتند اما این بدان 
معنا نبود که نمی شود ولی کار بسیار سختی است و 
استاد هم می گفتند چون کار مشکلی است بهتر است 
دوری کنیم ولی اگر شخصی قصد انجام این کار را دارد 
باید تحمل سختی ها و آبروریزی ها و متهم شدن ها را 
داشته باش��د. بحث بعدی دغدغه های شخصی است. 
من کار س��ینما را از دانشگاه ش��روع نکرده ام بلکه از 
حدود ۹ س��الگی تئاتر بازی می کردم و کا هنرهای 
نمایشی جزو عایق شخصی من بوده و جسارتش را 
داشته ام اما با تمام انرژی که دارم یکسری دغدغه های 
ش��خصی مثل انقاب یا موضوعات ایدئولوژیک دیگر 
جزو اولویت های بزرگ زندگی است و سینما ناخودآگاه 
در خدمت این مس��ائل قرار می گیرد. من س��ینما را 
قبل از اینکه نوع تفکرم را به دس��ت بیاورم داش��ته ام 
یعنی قبل از رس��یدن به سنی که سیاست یا مسائل 
اعتقادي را بشناس��م، درگی��ر تجربه هاي خام هنري 
بوده ام ولی وقتی که مسائل اعتقادی برای من روشن 
شد ناخودآگاه سینما برای من در خدمت این مسائل 
قرار گرفت. یعنی من سینما را برای این دوست دارم 
که می توانم از آن چنین استفاده ای کنم و حرف هایی 
را بزنم که شاید دیگران نمی زنند و این مساله دغدغه 
مشترک ما با سایر دوستان مثل آقای شفاه بود. وقتی 
ما به مسائل مجلس نگاه می کردیم، مثل صحبت های 
وزرای پیش��نهادی و نمایندگان مجلس در جلسات 
رأی اعتم��اد که ع��ده ای به راحتی گذش��ته خود را 
ان��کار می کردند؛ این دغدغه ما ب��ود ولی در آن زمان 
من مشغول کار دیگری بودم- پیش تولید کلیپی برای 
حامد زمانی- . آقای شفاه با یکی دیگر از دوستان دیگر 
در این زمینه مشغول کار بودند. چند طرح هم نوشته 
شده بود که از نظر ایشان اصا قابل قبول نبود تا اینکه 
در یکی از جلساتی که با آقای شفاه بودیم ایشان این 
ای��ده را ک��ه تا آن زمان من به ط��ور کامل از آن خبر 
نداشتم برایم توضیح دادند که یک مسؤول دولتی است 
که قرار است منصبی را بگیرد، در طول راه با مادر یکی 
از کشته های فتنه سال 88 برخورد می کند و مادر به او 
می گوید تو لیاقت نداری این مسؤولیت را قبول کنی، 
تو فرزند مرا کشته ای. البته مش��خصا مادر از ابتداي 
طرح رویکردي انقابي داشت. مهندس که قصد دارد 
از دس��ت این مادر فرار کند، تمام تاشش را می کند 
که او به مراس��م معارف��ه راه نیابد ولی به هرترتیب او 

وارد مراسم می شود. من به آقای 
شفاه گفتم این فیلمنامه تقریبا 
اول و آخرش مش��خص است. 
اولش مواجهه اس��ت و آخرش 

هم جلسه معارفه.
 ولی به جزئیاتی نیاز داشت. 

مفیدی کی�ا: بله! تنه نداش��ت 
داس��تان  ت��ه  و  س��ر  ول��ی 
مش��خص بود. همیشه دغدغه 
فیلمنامه نویس ها مثل خود من، 
ش��روع و پایان داس��تان است؛ 
نقاط عط��ف و نقاط اوج و فرود 

را می شود کار کرد. یعنی اینکه انتهای داستان به چه 
پایان و معنایی خواهم رسید مهم است. البته انتهاي 
داستان در ایده مطرح شده کاما مشخص نبود. اینکه 
در مراسم معارفه چه اتفاقی خواهد افتاد آیا مادر صرفا 
سر و صدا خواهد کرد یا... که من گفتم اصا نیازی به 
س��ر و صدای آن زن نیست بلکه همین حضور ایشان 
در مراسم کافی است. به هرحال من نوشتن فیلمنامه 
را پذیرفتم. از همان ابتدا هم فینال روایت را می نوشتم 
یعنی ش��اید روزی ۵-۴ خ��ط و حداکثر یک صفحه 
می ش��د. به مرور یک چیزهایی کشف می کردم. مثا 
اینکه این خانم از هم��ان ابتدا خودش را لو نمی دهد 
که مذهبی است حتي به نظر می آید که دیدگاه های 
افراطی ضدنظ��ام مطرح می کند و به نظر می رس��د 
مهندس رحمانی آدم معقول تری است. این جابه جایی 
شخصیت در اواسط کار به ذهنم رسید که ما خانم را 
در ابتدای فیلم تندرو و حتی با دیالوگ های ضدنظام 
و مهندس را معقول، احساساتی و مؤدب جلوه دهیم. 
در نیم��ه دوم که مهندس خ��ودش را لو می دهد این 
جابه جایی اتفاق می افتد. یا مثا راننده از ابتدا هویتش 
براي من معلوم نبود. به اواخر داس��تان که می رسیدم 
کم ک��م متوجه ش��دم او هم جایگاه مهم��ي در روند 
داستان خواهد داشت که جاي مشخصي از ماجرا بروز 
خواهد کرد. وقتی شروع به نوشتن کردم آن لکه کاغ 
به نظرم رسید که برای سکانس اول، افتتاحیه خوبي 
بود و در داس��تان ق��رار دادم. گویی طبیعت هم قصد 
دارد سرنشین این اتومبیل را رسوا کند. این سکانس 
افتتاحیه را که نوشتم احساس کردم این لکه باید یک 
بازی کند. به مرور ایده لکه روی لباس به ذهنم رسید 
و ادامه دادیم تا جایي که نام اولیه ایده را که »مکافات« 
بود به لکه تغییر دادم. همیشه به این فکر می کردم که 
در فینال داستان، چه اتفاقی بیفتد بهتر است. آیا آن 
خانم کاری انجام ندهد ولی مهندس رسوا شود یا... به 
این نتیجه رسیدم که شاید بتوانیم با نماد و سمبل این 
کار را انجام دهیم. یعنی مهندس رسوا شود اما کسی 

متوجه آن نش��ود فقط مخاطب با دیدن لکه سبز بر 
لباس او متوجه قضیه شود.

 آوردن س�ه نف�ر از بازيگرانی که هر س�ه در عرصه 
سینما و تلويزيون سرش�ناس هستند و حضور خانم 

فريبا کوثری برای خیلی ها جالب بود. 
ش�فاه: پروسه یک ماهه ای که برای انتخاب بازیگران 
طی شد به این صورت بود که در ابتدای مسیر یعنی 
۱2-۱۰ روز اول، ب��ه ای��ن نتیجه رس��یدیم که هیچ 
بازیگ��ر جدی را در این فیلم نخواهیم داش��ت. یعنی 
همه فیدبک ها منفی بود و هرکسی به دلیلی حضور 
در فیل��م لکه را رد کرد. هرچن��د گزینه های ابتدایی، 
کس��انی بودند که در ۱2-۱۰ روز اول نتوانسته بودیم 
از آنه��ا جواب بگیریم. این به معنای این نیس��ت که 
همه ۱۰ گزینه  ابتدایی ما جواب منفی داده باشند که 
ما به س��راغ آقای نعمتی رفته باشیم، نه! آقای نعمتی 
اتفاق��ا جزو گزینه های اولیه ما هم بودند. به هرحال با 
وضعیت��ی که مثا گزینه ه��ای اول و پنجم و دهم ما 
در همان روزهای اول جواب رد داده بودند ما داشتیم 
به این نتیجه می رس��یدیم که بازیگر جدی نخواهیم 
داش��ت اما ناگهان از روز ۱۰-۱2 
به بعد، بدون هر علت مشخصی 
فض��ا تغیی��ر ک��رد و دیدیم که 
گزینه هایی از لیست ما خواهان 
صحبت در مورد فیلم ش��ده اند. 
اف��رادی ک��ه از هنرپیش��ه های 
تلویزیونی سرش��ناس یا تئاتر و 
سینمایی مش��هور بودند. وقتی 
این اتفاق افتاد ما انرژی گرفتیم و 
امیدوار شدیم. واقعیت این است 
که من هیچ توضیحی برای این 
مساله ندارم که مثا خانم فریبا 
کوثری چرا قبول کردند. البته یکسری اسباب و علل 
عمومي را می توانم عنوان کنم مثل اینکه وقتی خانم 
کوثری تشریف آوردند دفتر و درباره فیلم با مدیر تولید 
و جناب مفیدی کیا و من صحبت کردند و فضای کار 
را دیدند، به این نتیجه رسیدند که می توانند کار کنند.

 از فشارهای سیاسی نمی ترسیدند؟
شفاه: چیزی به من نگفتند و مهم تر از همه این بود که 
خیلی تاش کردند تا با چشمان باز بفهمند چه کاری 
را قرار است انجام دهند. من هرگز احساس نکردم این 
اف��راد ندانند که چه کاری را قصد دارند انجام دهند و 
به نظرم کاما متوجه این بودند که کار کردن در یک 

فیلم سیاسی تبعاتی خواهد داشت. 
 آن ه�م در مقابل جبهه و حزب�ی که در حال حاضر، 

قدرت را در دست دارد. 
شفاه: مهم ترین نکته ای که در اینجا وجود دارد و فکر 
می کنم از این پس می توان در کارهای مشابه، روی آن 
حساب کرد این بود. ما در لکه، گروهی را نقد می کردیم 
که الزام به نقد کردنش��ان به دلیل داش��تن برچس��ب 
اصاحات نبود بلکه آدم هایي را نقد کردیم که رفتارهای 

غیرمسؤولانه اي برای رس��یدن به قدرت دارند. ما این 
مس��ائل را در انواع احزاب سیاس��ی و در همه اقشار و 
گروه ها می بینیم. من احس��اس می کنم یک بخشی از 
مخاطبان با این مساله در فیلمنامه، کاما ارتباط برقرار 
کردند. یعنی ما در حال نقد پدیده ای هس��تیم که در 
فیلم لکه به صورت دراماتیکی به این شکل بروز کرده 
است. مگر ما در طول انقاب کم داشتیم از این دست 
آدم هایی که لایی کشیدند و در هر دولتی از این جناح 
به آن جناح رفتند؟ یک تعدادی از آنها البته ش��ناخته 
شدند ولی خصوصا در سطح مدیران میانی بسیار زیاد 
از این دس��ت افراد وجود دارند. یعنی مدیران میانی را 
می بینی��د که در یک دوره با یک دولت کار می کنند و 
در دولت بعدی حرف های دولت جدید را می زنند و با او 
کار می کنند. البته نه فقط در سطح میانی بلکه تا سطوح 
عالی مدیریتی، من به تعداد زیاد چنین مدیرانی سراغ 
دارم. در س��طوح عالی فرد باید خیلی اعتماد به نفس 
داشته باش��د و در عین حال سیاستمدار بسیار خوبی 
باش��د که یک روز یک حرفی بزن��د که مثا این نظام 
مش��روعیت ندارد و یک روز دیگر در صحن مجلس با 

کمال اعتماد به نفس بگوید من 
تبعی��ت محض از مق��ام معظم 
رهب��ری دارم! این اتفاق که این 
آدم سعی می کند خود را همرنگ 
شرایط موجود کند تا در سیستم 
جای بگیرد، این اتفاقی است که 
برای هیچ آدمی– چه مذهبی یا 
غیرمذهبی، چه معتقد به نظام یا 

غیر آن– قابل قبول نیست.
 پیام�ی ک�ه م�ن از » لک�ه « 
برداشت کردم برای شخص خود 
من جذاب است. اصلاح طلبان با 

رفتارش�ان طی چند سال اخیر نش�ان دادند اگر ما بر 
سر قدرت نباش�یم اين نظام و انتخاباتش مشروعیت 
ندارد. اين حرف را می توانیم به يک طیف گسترده ای 
از اصلاح طلبان تعمیم دهیم؟ چقدر اين استنباط من به 

واقعیت لکه نزديک است؟ 
شفاه: دقیقا صحیح است. از وقتی من عالم سیاست را 
شناختم همیشه همین ماجرا بوده است. یعنی همیشه 
طیف اصاح طلب وقتی نظام را قبول دارد که بر س��ر 
قدرت باشد. از طرف دیگر مسؤولی که آزادی اندیشه را 
بیان می کند منظورش دقیقا چیست؟ آزادی چه کسی 
در قبال چه چیزی؟ آزادی ضدانقاب در نقد انقاب! 
هرگز و حتی برای یک بار منظورش این نیس��ت که 
ده نمکی هم حرفش را بزند. ابدا! اگر ده نمکی تا این حد 
جایگاه خود را مستحکم نکرده بود مگر می گذاشتند 
فیلم بسازد؟ قطعا نمی گذاشتند. هفته نامه ۹ دی چرا 
تعطیل می شود؟ اصا چرا وقتی ۹ دی تعطیل می شود 
افرادی که به آزادی معتقدند می گویند آفرین! اینکه با 
آزادی تناقض پیدا می کند. پس وقتی حرف از آزادی 
قلم و بیان می زنند منظورشان این است که وقتی ضد 

انقاب، نظام را نقد می کند نباید اشکال داشته باشد 
ولی اگر مس��ؤولی را که در صدر منصبی قرار گرفته و 
علیه نظام اقدام می کند را نقد کنیم از نظر آنها اشکال 
دارد. در این حوزه هم به این شکل است. یعنی وقتی 
می گویم مشروعیت نظام یعنی مشروعیت من)منظور 
اصاح طلبان است(! اصا نظام یعنی من! احتمالا وقتی 
حرف از نظام می زند منظورش نظام جمهوری اسامی 
نیس��ت، نظامی اس��ت که او در آن حاکم است. واقعا 
نگاه اصاح طلبی همین اس��ت. فقط با همین تحلیل 
می توان متوجه دلیل عملکردهایش��ان شد. خیلی از 
افرادی که در عرصه هنر کار می کنند، سعی می کنند 
مباحث را به صورت جامع ببینند و برایشان مهم است. 
ممکن است برخی از آنها قدرت تحلیلشان خوب باشد 
و مسائل را خوب ببینند و بعضی قدرت تحلیل خوبی 
ندارند و مدام می پرس��ند تا موضوع برایش��ان روشن 
ش��ود. برایم جالب بود که یکی از خانم هایی که برای 
بازیگری در نظر داش��تیم و به دفتر ما آمد، می گفت 
با خواندن فیلمنامه، دلم خنک شد. گفتم چرا؟ گفت 
این سیاستمدارها حقشان است. منظورش این بود که 
سیاستمداری که دودوزه بازی در می آورد حقش است. 
 س�احت فیل�م ايدئولوژي�ک س�اختن به س�احت 
شعارورزی نزديک است. برای فرار از شعاری شدن چه 

تمهیدی به کار برديد؟
مفیدی کیا: ویژگی فیلمنامه این بود که هرکسی آن را 
می خواند اعتراف می کرد فیلمنامه در شخصیت پردازي 
و البته مضمون، مسیر درستي را رفته چون کسی که 
ش��خصیت پردازی در فیلمنامه نویسی را می شناسد 
این را متوجه می ش��د ک��ه ما در ح��ال واکاوی یک 
شخصیت هس��تیم، نه خواندن یک بیانیه، این حرف 
من جدا از مبحث دیالوگ نویس��ي اس��ت که در این 
فیلم به دلیل ش��رایط خاصش طور دیگري باید مورد 
بررسي قرار گیرد. یک آدم متشخص مؤدب باکاس 
موقر که هرگز ه��م صدایش بالا نمی رود را می بینید 
که در یک موقعیت دش��وار قرار می گی��رد که در آن 
موقعی��ت که آبرویش هم در خطر اس��ت، س��عی در 
مدیریت فضا دارد؛ سیاست ورزی می کند، عقانیت به 
خرج می دهد، تند نمی شود و مثل یک استاد دانشگاه 
برخورد می کند. اکثر افرادی که فیلمنامه را می خواندند 
می گفتند فیلمنامه جدی است و موضوع مورد بحث 
آن پیچیده است. به بازیگر هم فرصت تجربه اي جدید 
می دهد. آدم صرفا بد و آدم صرفا خوب ندارد و جانب 
قضاوت عادلانه را رعایت کرده اس��ت. یعنی فیلمنامه 
س��عی می کند قضاوت منطقی روی داس��تان داشته 
باش��د. مثل برخی از فیلم های جبهه خودي نیس��ت 
که براي بد نشان دادن مثا سرباز صهیونیست سبیل 
آنچناني یا ریش خاصی روی صورتش می کارند و در 
ده��ان او دیالوگ اگزجره قرار می دهند یا بازي اغراق 
ش��ده خشن از او می گیرند. در واقعیت، شما در اخبار 
هم نگاه کنید هیچیک از سربازان اسرائیلی قیافه های 
اجق وجق ندارند، همه مرتب هستند اما فیلمسازی که 
این کار را می کند با خودش فکر کرده شخصیت پردازی 
یعنی اینکه با گریم و رفتارهای اگزجره، آنتاگونیستي 
بس��ازي که هر مخالفي را دید 
فوری مقابله کند و این یعنی آدم 
بد! در صورتی که ما باید بگوییم 
در زندگ��ی واقع��ی هم��ه فکر 
می کنند کارشان درست است. 
مثل همین مهن��دس رحمانی 
که از خودش دفاع می کرد. من 
هم که فیلمنامه می نویسم باید 
کاری کنم اگ��ر جای مهندس 
رحمانی نشس��تم از خودم دفاع 
کنم و بگویم کارم درست است. 
من هنوز هم معتقدم مهندس 
رحمان��ی در فیلم »لکه« فکر می کند همه کارهایش 

درست است. 
 ش�ما با فیلم خودتان نشان داديد که ريشه اعتدال 
در اصلاحات است و ما اين مساله را در اين شرايط بعد 
از انتخابات که ساخته شده است کاملا حس می کنیم 
يعنی پیام فیلم ش�ما در طول 4 س�ال ک�ه اين دولت 
مستقر اس�ت همچنان تازه خواهد بود. خود شما چه 
فکری می کنید آيا معتقديد ک�ه آقايان اعتدال طلب 

همان اصلاح طلب های افراطی هستند؟ 
مفیدی کی�ا: اگر بخواهیم به لحاظ تاریخی و سیاسی 
بح��ث کنیم گزاره صحیح این اس��ت که یک طیفی 
وجود دارند )که عنوان حزب هم نمی شود بر آن نهاد( 
طیف نولیبرال که اولین بروز آن به صورت منس��جم 
در حزب کارگزاران بود. این افراد کس��انی هستند که 
جامعه را به سمت اسام آمریکایی سوق می دهند یا 
نوعی حکومت اسامی آمریکایی. یکی از طفیلی های 
آنها، اصاحات بود و من معتقدم در حال حاضر اعتدال 
ملغمه ای از این دو است. یعنی اصاحات و مادرش که 
کارگزاران است و مادر کارگزاران هم همان لیبرال های 
اوایل انقاب و حال حاضر هستند که حتی یک زمان 
آنقدر آتشی بودند که برخی هایشان در مساله تسخیر 
لانه جاسوسی، گرایش ضد امپریالیستي هم داشتند. 
معتقدم کارگ��زاران باهوش ترین طی��ف نولیبرال ها 
بودند و هس��تند. ه��م خوب مدیری��ت کردند و هم 
یک زمانی اصاحات را بازی دادند و فرس��تادند جلو 
و بعد کش��اندند عقب. من مهن��دس رحمانی را یک 
آدم با ریش��ه و با سابقه می دانم. ببینید یک نفر مثل 
عبدالکریم س��روش در اوایل انقاب خیلی زود چپ 
کرد و رفت توی سقوط. در حالي که این فرد در اوایل 
انقاب جزو ش��ورای فرهنگی انقاب بود و کتاب های 
دینی دبیرستان را ایشان می نوشت. اما امثال مهندس 
رحماني ش��اید به دلیل تکنوکرات ب��ودن، در فضاي 
سیاس��ي نسبت به امثال سروش هم پیچیده تر و هم 

البته با فضاي روز سازگارترند.

گفت وگو با محمدرضا شفاه و محمدباقر مفیدی کیا، تهیه کننده و کارگردان فیلم »لکه«

نظامی که ناگهان مشروع شد!
گفت وگو
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مس�ؤولی که از آزادی انديشه می گويد 
منظ�ورش دقیق�ا چیس�ت؟ آزادی چه 
کس�ی در قب�ال چ�ه چی�زی؟ آزادی 
ضدانق�لاب در نقد انقلاب! هرگز و حتی 
برای ي�ک بار منظورش اين نیس�ت که 
ده نمک�ی هم حرف�ش را بزند. اب�دا! اگر 
ده نمک�ی ت�ا اين ح�د جايگاه خ�ود را 
مس�تحکم نکرده بود مگر می گذاشتند 
فیل�م بس�ازد؟ قطع�ا نمی گذاش�تند. 

هفته نامه 9 دی چرا تعطیل می شود؟

مگر در طول انقلاب کم داش�تیم از اين 
دست مديرانی که لايی کشیدند و در هر 
دولت�ی از اين جناح به آن جناح رفتند؟ 
تعدادی از آنها البته شناخته شدند ولی 
خصوصا در س�طح مديران میانی بسیار 
زياد هستند. برخی از اين مديران روزی 
می گفتند اين نظام مش�روعیت ندارد و 
ي�ک روز ديگر در صحن مجلس با کمال 
اعتماد ب�ه نفس می گوين�د من تبعیت 

محض از مقام معظم رهبری دارم! 

اخبار


